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PROTOKÓŁ Nr XXX/2017 
Sesji Rady Gminy Manowo 

odbytej w dniu 28 sierpnia 2017 roku 
 
 
Sesję rozpoczęto o godz. 1105, zakończono o godz. 1315. Posiedzenie odbyło się w sali 
posiedzeń UG Manowo. 
 
Na stan 15 radnych na Sesji obecnych było 15 radnych wg załączonej listy 
obecności.  
 
Ponadto w obradach Sesji udział wzięli: 
1. Wójt Gminy  - Roman Kłosowski 
2. Sekretarz Gminy  - Irena Oleksy  
2. Skarbnik gminy            -         Magdalena Szymańska 
3. Protokolant  - Anna Drabik 
 
 
Ad. I.1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji 
Otwarcia XXX Sesji Rady Gminy dokonał Przewodniczący Jan Prus i na podstawie 
listy obecności stwierdził prawomocność Sesji. Na stan 15, obecnych było 14 
radnych. 
 
Spóźnienia: 

• Radny Marek Twardowski – uczestniczył w sesji od godz. 1108. 
 

Zwolnienia: 
• Radny Andrzej Sokalski – uczestniczył w sesji do przerwy (do 1212). 

 
 
Następnie Przewodniczący Rady przystąpił do przyjęcia porządku obrad.   
 
Wójt wystąpił z wnioskiem o wniesienie do porządku obrad punktu II.1 – Informacja 
na temat przygotowania placówek oświatowych do nowego roku szkolnego 
2017/2018.  
 
Do wniosku Wójta Gminy uwag nie wniesiono, w związku z tym Przewodniczący 
poinformował, że będziemy obradowali według nowego porządku obrad.   
 
 
I. Sprawy regulaminowe: 

1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji. 
2. Przyjęcie protokołów XXVIII i XXIX Sesji Rady Gminy. 
3. Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach podejmowanych w 

okresie międzysesyjnym. 
4. Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym. 
5. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji. 
6. Informacja komisji RG z pracy w okresie międzysesyjnym. 
7. Informacja Straży Gminnej w Manowie z bieżącej działalności. 
8. Interpelacje i zapytania. 
9. Trybuna obywatelska. 

II. Sprawy problemowe: 
1. Informacja na temat przygotowania placówek oświatowych do nowego roku 

szkolnego 2017/2018. 
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2. Podjęcie uchwał w sprawie:  
a) stwierdzenia przekształcenia dotychczasowej sześcioletniej Szkoły 

Podstawowej im. 26 Pułku Lotnictwa Myśliwskiego w Rosnowie w 
ośmioletnią Szkołę Podstawową im. 26 Pułku Lotnictwa 
Myśliwskiego w Rosnowie, 

b) nadania statutu Szkole Podstawowej w Manowie, 
c) stwierdzenia przekształcenia dotychczasowej sześcioletniej Szkoły 

Podstawowej w Boninie w ośmioletnią Szkołę Podstawową w Boninie, 
d) udzielenia zgody na nabycie w drodze komunalizacji na rzecz Gminy 

Manowo nieruchomości stanowiącej własność Skarbu Państwa 
położonych w obrębie ewidencyjnym Bonin, 

e) sprzedaży lokalu mieszkalnego położonego w budynku nr 15 w 
miejscowości Bonin, 

f) wyrażenia zgody na zawarcie umowy dzierżawy, 
g) wyrażenia zgody na nabycie prawa własności nieruchomości, 
h) wyrażenia zgody na nabycie prawa własności nieruchomości. 

3. Wolne wnioski i informacje. 
4. Odpowiedzi na interpelacje. 
5. Zakończenie. 

 
 

 
 

Ad.I.2. Przyjęcie protokołów XXVIII i XXIX Sesji Rady Gminy   
   

Protokół XXVIII Sesji Rady Gminy przyjęty został 14 głosami za (jednogłośnie). 
Protokół XXIX Sesji Rady Gminy przyjęty został 14 głosami za (jednogłośnie).  
 
 
Ad.I.3 Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach 
podejmowanych w okresie międzysesyjnym: 

Jan Prus – Przewodniczący Rady:  
� 30 czerwca, 7, 14, 21 i 28 lipca oraz 4, 11 i 18 sierpnia 2017 pełniłem dyżury 

w Urzędzie Gminy. 
� 20 lipca zgłosiła się mieszkanka Rosnowa w sprawie indywidulanej. Sprawa 

została załatwiona przez p. kierownik GOPS. 
� 21 lipca mieszkanka Wyszewa wystąpiła z pismem w sprawie remontu drogi. 

Odbyliśmy również spotkanie z p. Ireną Oleksy – sekretarz gminy, ponieważ 
Wójt był na urlopie. Po powrocie Wójta ustaliliśmy, że droga zostanie zrobiona 
do końca września i takiej odpowiedzi udzieliliśmy w tej sprawie.  

� 23 lipca w Rosnowie uczestniczyłem w zawodach wędkarskich o puchar Wójta 
Gminy Manowo. 

� 28 lipca na wniosek p. Wójta odbyła się nadzwyczajna sesja Rady Gminy 
Manowo. 

� 18 sierpnia odbyło się wspólne posiedzenie stałych komisji Rady. 
W tym dniu brałem również udział w uroczystości z okazji święta Wojska 
Polskiego i święta lotnictwa w Rosnowie. 

 
Ad.I.4. Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym 
 

Wójt poinformował, że w okresie międzysesyjnym zajmował się następującymi 
sprawami:  
� Dziękuję wszystkim, którzy przyczynili się do likwidacji skutków opadów: prezes 

Spółki, OSP Wyszewo, która również pracowała na terenie gminy Świeszyno. 
Informacyjnie podaję, że nie Wójt jest dysponentem OSP, tylko Komenda Miejska 
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PSP. W sprawie interwencji należy dzwonić do Komendy i oni zadysponują 
zasobami, które my posiadamy.   
Wczoraj zrobiłem objazd gminy i powiem, że nie jest źle. Jest kilka dróg 
zniszczonych. Najgorsza jest droga do Cewlina przez las – jest dewastowana. 
Większość tych dróg, które robiliśmy, a przede wszystkim z destruktu nie została 
uszkodzona. Gorzej sytuacja wygląda z rolnikami. Skoszonych zostało tylko 60-
70% zbóż. Jeśli przez kilka dni nie będzie pogody, to np. owies będzie przerastał. 
Prawdopodobnie rolnicy wystąpią do wójta z wnioskiem o powołanie komisji. 
Wnioski składa się do Wójta, ale Wójt wnioskuje do Wojewody. Wojewoda jest 
organem, który powołuje komisję.  
W Boninie posesje, które są podłączone do kanalizacji najbardziej odczuły te 
skutki, bo przy takich ilościach wody, to się zaczęło gwałtownie cofać.  

� W poniedziałek jedziemy z p. Skarbnik do Szczecina podpisać umowę na 
termomodernizację Szkoły Podstawowej w Rosnowie i Klubu Osiedlowego w 
Rosnowie.  

� Podpisałem również umowę na dofinansowanie dokumentacji na rewitalizację 
Grzybnicy i Wyszeborza.  

� Remonty w placówkach oświatowych – największy remont w tym roku odbywa się 
w Szkole Podstawowej w Manowie. Dzisiaj ma być zakończenie.  

� Dojazdy do Cewlina i do Wyszeborza – temat jest bardzo trudny. Proszę sołtysów 
tych miejscowości o wykaz osób, które na pewno będą dojeżdżały. Właściciele firm 
przewozowych najbardziej obawiają się, że na dzień dzisiejszy będzie komplet, za 
dwa tygodnie będą tylko te osoby, które wykupią bilet miesięczny.  

� Droga krajowa nr 11 – Generalna Dyrekcja Dróg Krajowych i Autostrad na 
odcinku od przejazdu kolejki wąskotorowej w kierunku do Bonina wykonuje 
pewne prace (zatoki autobusowe, dojście do zatok). Mamy obiecane, że do końca 
października na całej długości Kretomina po obu stronach zostanie wymieniona 
nawierzchnia. Aktualnie trwają prace przy wymianie krawężników. Pozyskany 
destrukt ma zostać u nas.  

 
 
Ad.I.5. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji 
 

Roman Kłosowski – Wójt Gminy przedstawił informację z realizacji uchwał 
podjętych na ostatniej sesji.  
 

Lp. Nr uchwały, 

Data uchwały 

Uchwała w sprawie Informacja o realizacji 

1. XXVIII/219/2017 
30 czerwca 2017 

rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania z 

wykonania budżetu za 2016 rok 

Zrealizowana, została przesłana do RIO 

w celu zbadania zgodności z prawem. 

 

2. XXVIII/220/2017 
30 czerwca 2017 

zatwierdzenia sprawozdania finansowego za 

2016 rok 

Zrealizowana, została przesłana do RIO 

w celu zbadania zgodności z prawem. 

3. XXVIII/221/2017 
30 czerwca 2017 

udzielenia Wójtowi Gminy Manowo 

absolutorium z tytułu wykonania budżetu za rok 

2016 

Zrealizowana, została przesłana do RIO 

w celu zbadania zgodności z prawem. 

 

4. XXVIII/222/2017 
30 czerwca 2017 

zmian w budżecie gminy na 2017 rok Zrealizowana, została przesłana do RIO 

w celu zbadania zgodności z prawem. 

Została opublikowana w Dzienniku 

Urzędowym Województwa 

zachodniopomorskiego. 

5. XXVIII/223/2017 
30 czerwca 2017 

zmieniająca uchwałę w sprawie emisji obligacji 

komunalnych przez Gminę Manowo oraz zasad 

ich zbywania, nabywania i wykupu  

Zrealizowana, została przesłana do RIO 

w celu zbadania zgodności z prawem. 
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6. XXVIII/224/2017 
30 czerwca 2017 

zmieniająca uchwałę w sprawie planu 

dofinansowania form doskonalenia zawodowego 

nauczycieli oraz ustalenia maksymalnej kwoty 

dofinansowania w 2017 r. opłat za kształcenie 

nauczycieli zatrudnionych w szkołach i 

przedszkolach prowadzonych przez Gminę 
Manowo  

Zrealizowana, została przesłana do 

Wojewody Zachodniopomorskiego w 

celu zbadania zgodności z prawem. 

Została opublikowana w Dzienniku 

Urzędowym Województwa 

zachodniopomorskiego. 

7. XXVIII/225/2017 
30 czerwca 2017 

wyrażenia zgody na zawarcie z dotychczasowym 

dzierżawcą kolejnej umowy dzierżawy 

Zrealizowana, została przesłana do 

Wojewody Zachodniopomorskiego w 

celu zbadania zgodności z prawem. 

8. XXVIII/226/2017 
30 czerwca 2017 

sprzedaży lokalu mieszkalnego położonego w 

budynku nr 15 w miejscowości Bonin 

W trakcie realizacji, została przesłana do 

Wojewody Zachodniopomorskiego w 

celu zbadania zgodności z prawem. 

9. XXVIII/227/2017 
30 czerwca 2017 

określenia zasad udzielania osobom prawnym, 

wspólnotom mieszkaniowych dotacji celowej ze 

środków budżetu Gminy Manowo na budowę 
wiat śmietnikowych  

Uchylona w dniu 28.07.2017 r. 

10. XXVIII/228/2017 
30 czerwca 2017 

udzielenia dotacji na dofinansowanie prac 

konserwatorskich, restauratorskich lub robót 

budowlanych przy zabytku wpisanym do rejestru 

zabytków  

Zrealizowana, została przesłana do 

Wojewody Zachodniopomorskiego w 

celu zbadania zgodności z prawem. 

11. XXIX/229/2017 
28 lipca 2017 

zmieniająca uchwałę w sprawie emisji obligacji 

komunalnych przez Gminę Manowo oraz zasad 

ich zbywania, nabywania i wykupu  

W trakcie realizacji, została przesłana do 

RIO w celu zbadania zgodności z 

prawem. 

12. XXIX/230/2017 
28 lipca 2017 

uchylenia uchwały w sprawie określenia zasad 

udzielania osobom prawnym, wspólnotom 
mieszkaniowym dotacji celowej ze środków 

budżetu Gminy Manowo na budowę wiat 

śmietnikowych  

Zrealizowana, została przesłana do RIO 

w celu zbadania zgodności z prawem. 

13. XXIX/231/2017 
28 lipca 2017 

zmieniająca uchwałę w sprawie trybu udzielania 

i rozliczania przez Gminę Manowo dotacji dla 

niepublicznych przedszkoli i innych form 

wychowania przedszkolnego oraz trybu i zakresu 
kontroli prawidłowości ich pobrania i 

wykorzystania  

Zrealizowana, została przesłana do RIO 

w celu zbadania zgodności z prawem. 

 
 
 
Ad.I.6. Informacja z pracy komisji RG w okresie międzysesyjnym 
 

Brak 
 
 
Ad.I.7.  Informacja Straży Gminnej w Manowie z bieżącej działalności 
 

Tomasz Mingoć przedstawił informację z bieżącej działalności Straży Gminnej w 
Manowie: od 04.05.17 r. w SG w Manowie pozostał już tylko jeden funkcjonariusz. 
Nie musi to oznaczać zmniejszenia efektywności i przydatności tej formacji, mającej 
wpływ na rozmaite obszary życia społecznego, poprzez aktywny udział w życiu 
społeczności lokalnej, co z kolei ma swoje odzwierciedlenie w lepszym rozumieniu i 
realizacji jej potrzeb. W związku z takim stanem rzeczy wykonywanie zadań 
ustawowych oraz zadań stawianych przez gminę zostanie dostosowane do potrzeb i 
możliwości, tak, aby straż spełniała swoją rolę, przede wszystkim w zakresie 
utrzymania czystości i porządku w gminie. Zgodnie z zapisem ustawowym straż 
współpracuje z Policją ( jest to obowiązek, który nakłada ustawa) i na tym polu 
bazować będzie zapewnienie ładu i spokoju publicznego.  
Realizując zadania ustawowe w zakresie naruszeń przepisów porządkowych, 
reagując na zgłoszenia mieszkańców oraz podejmując działania w związku z 
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ujawnionymi nieprawidłowościami w trakcie prowadzonych patroli, podejmowane są 
interwencje dotyczące m.in.:  

1. Nieprawidłowości w zakresie gospodarki wodno-ściekowej – odprowadzanie 
nieczystości płynnych niezgodnie z przepisami UUCPG; - 6 interwencji; 

2. Nieprawidłowości w gospodarowaniu odpadami stałymi – gromadzenie 
znacznych ilości odpadów, ogólny brak porządku na posesjach, składowanie 
odpadów gabarytowych (m. Bonin, Rosnowo – stały monitoring), współpraca – 
UG - Gospodarka komunalna, PPW Ekosan - 21 interwencji; 

3. Podejrzenie spalania odpadów i substancji zabronionych- 3 interwencje; 
4. Stałe kontrole dot. odpowiedniego oznakowania numerami porządkowymi 

posesji; 
5. Kontrole stanu technicznego dróg oraz nieuprawnionych ingerencji w 

infrastrukturę drogową – współpraca – UG Wodociągi, kanalizacja i drogi - 5 
interwencji 

6. Potrąconych przez pojazdy zwierząt; - 5 interwencji; 
7. Braku należytego nadzoru nad psami przez ich właścicieli art. 77 kw, 

warunków trzymania zwierząt (naruszenia przepisów ustawy o ochronie 
zwierząt), realizacja zadań własnych gminy dot. bezpańskich psów – wspólne 
działania z TOZ Koszalin, dzielnicowymi Policji (znęcanie się nad zwierzętami, 
bestialskie skatowanie psa, sprawę przekazano Policji – przestępstwo), bocian 
ze złamanym skrzydłem m. Kretomino; - 10 interwencji; 

8. Współpraca z GOPS Manowo – pomoc osobom bezdomnym oraz 
niezaradnym, będącym w trudnej sytuacji życiowej - 5 interwencji; 

9. Budynków będących w złym stanie technicznym, mogących stanowić 
zagrożenie dla życia i zdrowia mieszkańców; - 2 interwencje; 

10. Współpraca z KP II Koszalin w zabezpieczeniu meczów piłki nożnej w m. 
Wyszewo, Manowo; 

11. Interwencje dot. podejrzenia nielegalnej wycinki drzew (niejasności w związku 
z liberalizacją przepisów o ochronie środowiska dot. potrzeby uzyskania 
zezwoleń na wycinkę) - współpraca UG ochrona środowiska 5-6 interwencji; 

12. Naklejanie ogłoszeń w miejscach zabronionych art. 63a kw (przystanki 
autobusowe, plakaty reklamowe przedstawień cyrkowych) - 10 interwencji; 

13. Monitoring miejsc gromadzenia się młodzieży zagrożonej demoralizacją 
(Bonin – ZSZ, „Orlik”; Wyszebórz – plac zabaw, boisko do koszykówki; 
Wyszewo – plac zabaw, teren rekreacyjny przy GOK; Rosnowo – przystanki, 
teren przy jeziorze, „Orlik”) - zdarzenia dot. dewastacji mienia - wspólne 
działania z dzielnicowymi; 

14. Czynności zmierzające do usunięcia pojazdów wycofanych z eksploatacji 
(pojazdy niejeżdżące zajmujące miejsca parkingowe) 6 interwencji; 

15. Interwencje dot. utrzymania nieużytków w stanie wolnym od zachwaszczenia. 
Realizowane są w bieżące zgłoszenia mieszkańców w zakresie naruszania przepisów 
dot. zakłócania spokoju i porządku w miejscach publicznych - współpraca z 
dzielnicowymi Policji. 
 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy: po remoncie (w przyszłym roku na wiosnę) 
wymienimy oba przystanki na wiaty. 
 
Radny Janusz Sałek: chciałbym wyrazić zadowolenie ze współpracy z dzielnicowymi. 
Dzielnicowych widać w terenie. Co jakiś czas zajeżdżają do sołtysa i pytają o 
problemy. Jestem również zadowolony z pracy Straży Gminnej. Zgłaszałem problem 
i skutecznie został załatwiony (gałęzie przy chodniku).  
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Ad.I.8.  Interpelacje i zapytania 
 

Radny Jerzy Hawraniak: 
� Czy remont drogi w Boninie jest już zakończony?  
 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy: nie jest zakończony, proszę popatrzeć, jaka jest 
pogoda. 
 
Radny Jerzy Hawraniak: 
� Kanalizacja w Boninie – myślę, że jedynym wyjściem z tej sytuacji będzie zrobienie 

zebrania (we wrześniu) z mieszkańcami zainteresowanymi.  Zaprosić na spotkanie 
p. Wójta i p. prezesa celem szczegółowego omówienia sprawy. Myślę, że należałoby 
zaprojektować nową nitkę kanalizacji deszczowej, zrobić kosztorys i w pewnym 
stopniu wszystkich obciążyć finansowo.  

 
Radny Marek Twardowski: 
� Na ulicy Kretomińskiej w Kretominie nagminnie jest przekraczana prędkość przez 

kierowców. W godzinach rannych i w godzinach szczytu nie można spokojnie 
wyjechać z żadnej ulicy. Może dałoby się rozwiązać w jakiś sposób ten problem? 

� Prośba do Straży Gminnej – motokrosowcy w Kretominie jeżdżą bardzo 
niebezpiecznie. Rodzice boją się o swoje dzieci.  

 
Radny Michał Bamburak: 
� Na przejeździe koło sklepu podczas deszczu tworzy się kałuża.  
� Wjazd koło p. Rusina – tam łamie się asfalt.  
� Przeniesienie placu zabaw na boisko – czy to zostanie w tym roku zrealizowane? 
� Ogrodzenie boiska -  było planowane, czy w tym roku będzie zrealizowane? 
� Mieszkańcowi Kostrzewy podczas robienia drogi prawdopodobnie ktoś z gminy 

obiecał, że będzie robiony podjazd. Czy to jest prawda? 
 
Radna Joanna Czerwiak: 

� Droga krajowa nr 11 – zostało uszkodzone lustro na wyjeździe ze wspólnoty. 
Proszę o interwencję w tej sprawie w GDDKiA o postawienie nowego lustra. 

� Zakręt od strony Bobolic na wysokości posesji p. Jagła – w ostatnim tygodniu 
miały miejsce 2 wypadki. Dwukrotnie ucierpiało ogrodzenie p. Jagła. W ciągu 
miesiąca były 4 wypadki. Kierowcy jeżdżą z bardzo dużą prędkością, a zakręt 
jest prawdopodobnie źle wyprofilowany i wpadają wprost w ogrodzenie. Jest 
tam bardzo niebezpiecznie. Nie ma fotoradaru, więc ludzie czują się bezkarni. 

� Lampy na odcinku miedzy klubem a Wspólnotą – trzeba sprawdzić, co się tam 
dzieje - wyłączają się.  

� Chodnik na odcinku miedzy klubem a Wspólnotą – kiedy będzie 
wyremontowany (przełożony)? 

 
Radna Sylwia Krępeć: droga w Wyszewie (rozwidlenie z Wiewiórowem) – tam nie ma 
żadnych kratek, ani rowu. Droga jest zalana, może należałoby tam wykopać rowy 
(podobnie jak przy nowo wybudowanej drodze do Wiewiórowa) lub ze dwie studnie? 
 
Wójt: przy drodze takiej jak nasza, to jest bardzo niebezpieczne – to jest pułapka. To 
jest tzw. studnia chłonna. Możemy o tym pomyśleć, ale zupełnie inaczej to rozwiązać.  
 
Radny Andrzej Sokalski:  

� Na wysokości mojej posesji są 4 studzienki deszczowe. Są pozapadane i 
powodują hałas, kiedy odbywa się ruch samochodów. Jest tam bardzo duży 
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ruch, samochody jeżdżą z bardzo dużą prędkością i bardzo trudno jest 
wyjechać z drogi.  

� Wiaty przystankowe w Kretominie – proszę, aby były większe, by dzieci mogły 
się schronić przed deszczem. 

� Zadaszenie Orlika w Boninie w celu umożliwienia Szkole Podstawowej w 
Boninie prowadzenia zajęć wychowania fizycznego. Wybudowanie hali 
sportowej dla SP Bonin, to zbyt duże koszty. Należałoby zastanowić się nad 
technologią (namiot, dach) i wykonać kosztorys. Do południa byłaby to hala 
dla szkoły, a popołudniu przez pozostałe osoby. Mogłaby również korzystać 
Akademia z Kretomina. Jeśli chodzi o akademię, to nie ma problemów z 
dziećmi, z trenerami, ale jest problem z halą sportową. Mamy problem, 
ponieważ Zespół Szkół prowadzi remont hali i 40 dzieci nie ma gdzie trenować. 
Ciężko jest znaleźć halę na 3 godziny 2 razy w tygodniu. Na tę chwilę akademia 
użyczała w czterech miejscach halę sportową. Gdyby Orlik był zadaszony 
rozwiązałby dużo problemów. Być może dyrektor Gimnazjum udostępniłby 
nam halę na 3 godziny 2 razy w tygodniu.  

 
Radny Stanisław Turowski: 

� Wójt zadeklarował 2 wiaty przystankowe w Kretominie. Proszę uwzględnić 
również wiaty w Boninie przy drodze nr 11.  

 
Radna Grażyna Góral: 

� Droga gminna prowadząca do osiedla – podczas silnych opadów deszczu, woda 
spływa pod blok 7A, ponieważ tam nie ma żadnego odwodnienia. 

� Proszę o coroczną naprawę ubytków na tej drodze. 
 
Radny Mirosław Pawlak: 
� Pani Ela Giedo z Koła Wędkarskiego poruszyła temat związany z mostem (z 

Rosnowa w kierunku ośrodka wypoczynkowego). Czy ta droga należy do gminy? 
Czy jest możliwość zbadania stanu technicznego tego mostu. Pani Ela twierdzi, że 
konstrukcja się osuwa. Jeśli to należy do gminy, to warto, żeby ocenić stan 
techniczny mostu. 
 

Radny Andrzej Ćwikliński: 
� Ostatnio były zalania m.in. w Manowie. Gmina nie jest dysponentem OSP, 

tylko PSP. Dostajemy sygnał z PSP i jedziemy. Prosimy, aby przekazać 
mieszkańcom, aby w razie potrzeby dzwonili do PSP. Zarządzanie kryzysowe w 
gminie jest bardzo pomocne – p. Halina służyła swoją pomocą. 

 
Radny Andrzej Sokalski:  

� Pozwoliłem sobie rozdać Państwu terminarz spotkań. To są mecze ligi 
wojewódzkiej juniorów starszych, które rozgrywamy u siebie (2 w Kretominie, 
pozostałe w Manowie). Do nas przyjedzie 5 razy Szczecin. Zapraszam 
wszystkich na mecze. Mam nadzieję, że utrzymamy ligę wojewódzką.  

 
Radny Leszek Kondrat: 

� Przy Orliku w Boninie nie świeci 1 lampa. 
� Ławka na placu zabaw jest połamana. 
� Chciałbym przypomnieć o 2 krótkich odcinkach drogi w Boninie do remontu.  
� Hala w Boninie – należy rozwiązać ten problem.  

 
 
 
Ad.I.9. Trybuna obywatelska 
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Marzena Ziubrowska – Sołtys Kretomina: 
� Przełożenie progów na ul. Grzybowej – są umiejscowione w niewłaściwych 

miejscach. Jeden jest za placem zabaw, a drugi jest jeszcze dalej. Chodzi o 
przełożenie tego ostatniego przed plac zabaw.  

� Skrzyżowanie Rolnej i Kościelnej – podmyło tam część drogi. 
 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy: to była decyzja mieszkańców, w którym miejscu 
mają być progi. Proszę wspólnie zdecydować o lokalizacji tych progów. 
 
Danuta Szatkiewicz – Sołtys Cewlina: 

� Wojewoda Zachodniopomorski ogłosił plebiscyt na Sołtysa Roku. Mieszkańcy 
Cewlina wytypowali moją kandydaturę. Za pierwsze trzy miejsca jest nagroda 
po 5.000 zł minus podatek. Do wczoraj można było głosować przez Facebooka 
i były to głosy bezpłatne. Byłam na I miejscu (ponad 5.000 głosów). 
Postanowiłam, że jeśli wygram, całą nagrodę przeznaczę na fundację dla 
zwierząt. Miłośnicy zwierząt tak się zmobilizowali, że w ciągu 3-4 dni z 10 
miejsca awansowałam na pierwsze. Jednego dnia zagłosowało na mnie aż 1200 
osób. To ogromny sukces. Dzisiaj jest ostatni dzień głosowania poprzez SMS. 
Proszę o 1 SMM – Sołtys.17 pod numer 72355. W tej chwili spadłam na drugie 
miejsce. Bardzo mi zależy, żebym zajęła przynajmniej 3 miejsce, dlatego że 
dostanę tę nagrodę.  

� Zapraszam wszystkich na jutrzejszą imprezę.  
 
Wanda Węgrzyńska – Sołtys Manowa:  

� Wychodzące gałęzie na chodnik na odcinku od UG do przystanku – mieszkańcy 
się skarżą, że utrudniają poruszanie się po chodniku.  

 
Joanna Margraf – Dyrektor Szkoły Podstawowej w Rosnowie: dzieci ze Szkoły w 
Rosnowie również zbierały dla tej fundacji puszki z jedzeniem, koce, karmę. Sama też 
zaadoptowałam z tej fundacji 4 koty. Jestem wdzięczna p. Sołtys, że chce nagrodę 
przekazać tej fundacji.  
 
Radny Mirosław Pawlak: 

� Gratuluję, ponieważ jest to reklama i promocja naszej gminy. Powinniśmy 
poprzeć tę inicjatywę. 

� Zaangażowałem się osobiście w zbieranie podpisów pod projektem 
obywatelskim ustawy „Stop partiom w samorządach”. Projekt wprowadza 
zakaz zakładania komitetów wyborczych w wyborach samorządowych. Jeżeli 
ktoś chciałby poprzeć taki projekt, dysponuję listami i zapraszam do składania 
podpisów. 

 
Danuta Szatkiewicz – Sołtys Cewlina: 
� Dodam tylko, że jeśli wygram korzyść będzie jeszcze taka, że przy składaniu 

projektu na grant sołecki, dostanę na starcie 20 punktów – to bardzo dużo.  
 
Radny Stanisław Turowski:  
� 6 lipca odbyły się zawody koła wędkarskiego na terenie łowiska Wyspa. Dziękuję 

p. prezesowi Spółki Elektrociepłownia Rosnowo za wsparcie. Również gorąco 
dziękuję Radzie Osiedla w Boninie, która również wsparła te zawody. 

� 2 września odbędzie się maraton wędkarski na łowisku Wyspa.  
� Prośba do p. prezesa Spółki Elektrociepłownia Rosnowo – pojawił się na Orliku 

problem śmierdzącej wody. Prosimy o pomoc w tym zakresie.  
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Robert Murii – prezes Spółki Elektrociepłownia Rosnowo: 
� Padły podziękowania za pomoc w usuwaniu awarii sieci deszczowej. Dziękuję 

w imieniu ludzi, którzy przy tym pracowali. Spółka nie ma wielu pracowników 
(6 osób) i pracowali po 22 godziny. Musimy sprawę wody deszczowej 
uregulować, bo tak dalej nie może być. Cierpi na tym również Manowo, bo w 
kolektorze stoi nieodebrana nieczystość, która nie jest przerobiona przez 
oczyszczalnię. 

� Informacje dotyczące Elektrociepłowni: 
o Zaczęliśmy inwestycję (wymiana komina), mieszkańcy są informowani 

o możliwości baraku dostawy ciepłej wody. Staramy się tak 
zorganizować prace, aby brak ciepłej wody był mało odczuwalny. 
Inwestycja potrwa jeszcze ok. 1,5 tygodnia. Proszę o cierpliwość. 

o 1,5 tygodnia temu byłem w Gazowni na spotkaniu z nowym dyrektorem. 
W przyszłym tygodniu jestem umówiony. Chciałbym, aby w kotłowni 
była możliwość podłączenia gazu. System przekształcania gazu 
skroplonego na gaz lotny kosztuje ok. 3.500.000 zł i Gazowni nie opłaca 
się budować tej instalacji na taką ilość odbiorców. Jest propozycja 
doprowadzenia gazu do Rosnowa, ale będę się nad tym głęboko 
zastanawiał.  
Obecnie opał jest bardzo mało osiągalny i jest kierowany przez Rząd 
bezpośrednio do elektrowni cieplnych na terenie Polski. Te elektrownie 
mają zakaz kupowania węgla importowanego. Dlatego węgla dla 
mniejszych ciepłowni nie ma. Statki rosyjskie przestały do nas płynąć, 
ponieważ im się bardziej opłaca eksportować do Chin.  
Muszę przeprosić mieszkańców Rosnowa, bo podwyżka jest 
nieunikniona. W zeszłym roku kupowaliśmy opał po 252 zł za tonę. W 
tej chwili kosztuje 350 zł plus 30 zł akcyzy. Musimy zweryfikować te 
koszty.  

 
 
Jolanta Kaczmarczyk – Dyrektor Przedszkola Samorządowego w Rosnowie: 
przyłączam się do podziękowań dla p. Roberta Murii, ponieważ wszystkie awarie w 
Przedszkolu są natychmiast usuwane.  
 
 
 
Przerwa – 1212 - 1232 

 
 
 
Ad.II.1.  Informacja na temat przygotowania placówek oświatowych do nowego 
roku szkolnego 2017/2018 
 
Krzysztof Puścian – Dyrektor Szkoły Podstawowej w Manowie: 31 sierpnia 2017 
roku Gimnazjum przestaje istnieć. Od 1 września będzie funkcjonować, jako Szkoła 
Podstawowa. 4 września naukę rozpocznie 111 uczniów, 14 w klasie pierwszej, 17 w 
klasie czwartej oraz 81 uczniów w 4 oddziałach gimnazjalnych.  
Stan przygotowań na dzień 25 sierpnia oceniam, na 70%, ponieważ trwają jeszcze 
prace remontowo-adaptacyjne, ale będą zakończone do końca sierpnia.  
 
Joanna Margraf – Dyrektor Szkoły Podstawowej w Rosnowie: w roku szkolnym 
2017/2018 na dzień 25.08.2017 w Szkole Podstawowej im. 26 Pułku Lotnictwa 
Myśliwskiego w Rosnowie do zajęć dydaktycznych przystąpi 195 uczniów 
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zorganizowanych w 12 oddziałach (1 klasa pierwsza, 1 klasa druga, 2 klasy trzecie, 
2 klasy czwarte, 2 klasy piąte, 2 klasy szóste, 2 klasy siódme). 
Zajęcia statutowe szkoły będą realizowane przez 21 nauczycieli w pełni 
wykwalifikowanych (4 nauczycieli z Gimnazjum w Manowie – dopełnienie etatu). W 
skład pracowników administracji i obsługi wchodzi 6 osób (5,5 etatu) 
 W czasie wakacji wykonano następujące prace:  

- utworzono pracownię fizyczno-chemiczną, z funduszy Rady Osiedla Rosnowo 
oraz z funduszy Rady Sołeckiej Rosnowo doposaży się gabinet w 
najpotrzebniejsze pomoce dydaktyczne, 

- w sali komputerowej zrewitalizowano sprzęt komputerowy i oprogramowanie, 
- pomalowano trzy sale na górnym holu, 
- na bieżąco pielęgnowano tereny zielone wokół szkoły, 
- uszczelniono rynny wokół budynku szkoły, 
- wyposażono w nowy sprzęt multimedialny salę nr 1, 3, 12 z funduszy z balu 

charytatywnego na rzecz szkoły zorganizowanego przez Radę Rodziców, z 
funduszy loterii przeprowadzonej przez Radę Rodziców oraz z funduszy 1% 
Stowarzyszenia PRZYJAZNA DOŁOŃ, 

- wszystkich uczniów wyposażono w podręczniki do nauki – zgodnie z dotacją z 
MEN. 

Szkoła Podstawowa im. 26 Pułku Lotnictwa Myśliwskiego w Rosnowie jest 
przygotowana do rozpoczęcia roku szkolnego 2017/2018. Zapraszam do 
odwiedzenia strony placówki pod adresem: www.sp1rosnowo.edupage.org. 
 
 
Zofia Kozłowska – Dyrektor Szkoły Podstawowej w Boninie: w zbliżającym się roku 
szkolnym uczęszczać będzie do Szkoły Podstawowej w Boninie 189 uczniów, w tym 
78 uczniów klas I-III i aż 111 uczniów klas IV-VII. W klasie VII uczyć będzie 4 nowych 
nauczycieli. 

Trzech nauczycieli uzyskało nowe kwalifikacje, jako nauczyciele wspomagający 
i nauczyciel wychowania fizycznego. Dwóch nauczycieli osiągnęło kolejny stopień 
awansu zawodowego. Przybył w szkole nauczyciel kontraktowy i mianowany. 

Żaden nauczyciel nie złożył wniosku o urlop wychowawczy czy też zdrowotny. 
Informuję, że dobiega końca remont sal lekcyjnych. Nie ma zagrożenia, że na 

4.09. nie będą sale gotowe na przyjęcie uczniów. Przygotowana jest nowa sala 
lekcyjna dla klasy IVA, liczącej 16 uczniów, w dawnej sali komputerowej. Komputery 
zostały przeniesione do sali klasy VII i dalej będą służyły wszystkim uczniom w szkole. 
Dodatkowo uczniowie tej klasy będą mieli stały dostęp do Internetu na innych swoich 
lekcjach, nie tylko informatyce. 
 Podręczniki są już w szkole i trwa ich wpisywanie na stan biblioteki szkolnej.  
 Przygotowujemy się do pisania wniosku w ramach projektu Aktywna tablica. 
 Największym naszym problemem i wyzwaniem będzie realizacja godzin 
wychowania fizycznego we wszystkich klasach. Niestety w przedszkolu nie ma już sali 
gimnastycznej, a dostęp do sali w Zespole Szkół został znacznie zmniejszony. Mamy 
do dyspozycji Orlik i korytarz. Mam świadomość, że nie da się tego rozwiązać w 
ramach obecnego roku budżetowego, ale nie wyobrażam sobie, żeby tego nie umieścić 
w planie budżetu na przyszły rok. Liczę na wsparcie ze strony Pana Wójta, wszystkich 
radnych i pracowników Urzędu Gminy Manowo. 
 
 
Anna Walaszek – Dyrektor Przedszkola Gminnego w Boninie: na dzień 24 sierpnia 
2017 r. do przedszkola zapisanych jest 117 dzieci i będą one uczęszczać do 5 grup. 
Rocznik: 

• 2015 – 2 dzieci 
• 2014 – 21 dzieci 
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• 2013 – 26 dzieci 
• 2012 – 29 dzieci 
• 2011 – 38 dzieci 
• 2010 – 1 dziecko odroczone 

Grupy: 
I – 2,5, 3, 4 latki - 23 dzieci, 
II – 4 latki - 25 dzieci 
III – 4 – 5 latki - 26 dzieci 
IV – 5 – 6 latki – 28 dzieci, 
V – 5 -6 latki na 5 godz. dziennie - 15 dzieci  
W naszym przedszkolu w nadchodzącym nowym roku szkolnym będzie pracowało 9 
nauczycieli w tym 7 nauczycieli w grupach na cały etat, 1 nauczyciel religii na 3 
godz. i 1 nauczyciel wspomagający na 10 godzin w tygodniu. Jedna nauczycielka 
przebywają na urlopie wychowawczym. 
Na stanowiskach administracyjno-obsługowych zatrudnionych będzie:  

• 4 pełne etaty - pomocy nauczyciela (1 osoba przebywa na rocznym urlopie 
bezpłatnym – zatrudniona jest osoba na zastępstwo),  

• 5/8 etatu - 1 osoba - pomoc nauczyciela, 
• 1 pełny etat - asystent dziecka z orzeczeniem o autyzmie etat,  
• 1/2 etatu konserwator.  

W czasie wakacji były prowadzone prace remontowe tj.: 
• Wymiana 6 drzwi do sal dydaktycznych i montowanie nowych progów,  
• Drobne naprawy wykonane we własnym zakresie. 

Po ogólnym przeglądzie pomieszczeń przedszkola i podsumowując wykonane prace 
uważam, że nasza placówka jest dobrze przygotowana do rozpoczęcia nowego roku 
szkolnego 2017/20118. 
 
 
Jolanta Kaczmarczyk – Dyrektor Przedszkola Samorządowego w Rosnowie: w roku 
szkolnym 2017/18 do Przedszkola Samorządowego w Rosnowie będzie uczęszczało 
83 dzieci (dane na 23.08.2017 r.). W tym: 59 dzieci z Rosnowa, 17 dzieci 
dojeżdżających z obwodu Gminy Manowo (Wyszewo, Wyszebórz, Manowo) i 7 dzieci 
spoza obwodu (Krępa- 1 dziecko, Zegrze Pomorskie – 1 dzieci, Czacz-1 dziecko, 
Koszalin – 1, Świelino 2, Karsinka 1 dziecko). 
W przedszkolu będą czynne 4 oddziały: 

� jeden oddział dzieci z rocznika 2014, który będzie liczył 20 dzieci 
� jeden oddział dzieci z rocznika 2013, który będzie liczył 25 dzieci 
� jeden oddział dzieci z rocznika 2012, który będzie liczył 14 dzieci jeden 

oddział dzieci z rocznika 2011, który będzie liczył 24 dzieci 
Od 1 października do oddziału dojdzie 2 dzieci 2,5 rocznych zakwalifikowanych na 
rok szkolny 2017/18. 

Uwzględniając dotychczasowe deklaracje rodziców ( stan na 18.08.2017r.) do 
przedszkola uczęszczać będzie 17 dzieci na 5 godzin dziennie w ramach realizacji 
podstawy programowej i 66 dzieci na więcej niż 5 godzin dziennie. 
 
Wykaz pracowników pedagogicznych 

 B.S. S K M D Razem 
w osobach 0 1 4 0 2 7 
w etatach 0 1 4 0 2 7 

 
W roku szkolnym 2017/18 

− w przedszkolu zatrudnionych będzie 6 nauczycieli w pełnym wymiarze czasu 
pracy na czas nieokreślony i dyrektor. 

Ponadto w przedszkolu zatrudniony będzie: 
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− 1 nauczyciel religii na 2 godz. w tygodniu 
Obsługa: 
 Ilość osób Ilość etatów 
Sprzątaczki 0 0 
Woźny 0 0 
Konserwator 1 1 
Kucharka 1 1 
Pomoc kuchenna 1 1 
Pomoc nauczyciela 4 4 
Dowożenie uczniów 0 0 
Łącznie  8 8 

 
Administracja: 
 Ilość osób Ilość etatów 
Samodzielny referent/ 
intendent 

1 1 

 
Kwalifikacje pracowników: wszyscy pracownicy posiadają kwalifikacje zgodne z 
zajmowanym stanowiskiem. 
Programy 

W przedszkolu w b.r. szkolnym poza obowiązującą podstawą programową 
wychowania przedszkolnego, realizowany będzie we wszystkich grupach wiekowych 
program wychowania przedszkolnego Doroty Dziamskiej ,,Zbieram, poszukuję, 
badam”, programy własne nauczycieli: ,,Bezpieczny Rosnowiaczek”, 
,,Ekoprzedszkolaki- Ziemia w naszych rękach” ,,Pierwsze kroki w przedszkolu” 
,,Mały Europejczyk” oraz wspomagające programy ogólnopolskie ,, Partnerskie 
Przedszkole” i ,,Optymistyczne Przedszkole”. Ponadto w oddziale dzieci 5-l. 
realizowany będzie międzynarodowy program zdrowia psychicznego ,,Przyjaciele 
Zippiego” 
Zajęcia dodatkowe 
Poza zajęciami obowiązkowymi w przedszkolu organizowane będą: 

− bezpłatne zajęcia prowadzone przez nauczycieli w ramach kół zainteresowań: 
teatralne, plastyczne, taneczne 

− zajęcia dla dzieci wymagających wsparcia z zakresu logopedii w ramach 
godzin przyznanych przez organ prowadzący ( 4 godz. tygodniowo) 

− zajęcia z j. angielskiego dla dzieci 3,4,5 i 6-l. – finansowane przez organ 
prowadzący (3 godz. tygodniowo) 

− zajęcia z rytmiki dla dzieci 3,4,5 i 6-l. – finansowane przez organ prowadzący 
( 3 godz. tygodniowo). 

Baza przedszkola 
W czasie wakacji wykonano w przedszkolu prace podnoszące estetykę, 
bezpieczeństwo: budynku, pracowników, pracy i zabawy dzieci.  
W ramach przyznanych środków budżetowych i przy nakładzie pracy własnej 
pracowników: 

− pomalowano pomieszczenia kuchenne i hol przy kuchni 
− pomalowano lamperie w holu dolnym i szatni dzieci 
− dokonano szeregu drobnych napraw, prac malarskich oraz gruntownych 

prac porządkowych 
Przy współpracy z rodzicami pomalowano salę oddziału III, dokonano nieodpłatnej 
wymiany  piasku w piaskownicach dzieci. 
Ponadto zakupiono ze środków budżetowych: kosiarkę i dwa dywany do sali zabaw 
oddziału III. 
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Na podstawie przeprowadzonej kontroli w przedszkolu (przeglądów 
dokumentacji, budynku oraz terenu wokół przedszkola pod względem 
bezpieczeństwa i higieny BHP) w dniu 24.08.2017 r. w obecności inspektora BHP z 
Vademecum Ochrony Pracy w Koszalinie Pani Renaty Brodowskiej stwierdzam, że 
Przedszkole Samorządowe w Rosnowie zostało dobrze przygotowane do rozpoczęcia 
roku szkolnego 2017/18. 
 
 
 
Ad.II.2. Podjęcie uchwały w sprawie: 
 

a) stwierdzenia przekształcenia dotychczasowej sześcioletniej Szkoły 
Podstawowej im. 26 Pułku Lotnictwa Myśliwskiego w Rosnowie w 
ośmioletnią Szkołę Podstawową im. 26 Pułku Lotnictwa Myśliwskiego w 
Rosnowie,  
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został  
omówiony na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 18 sierpnia 2017 roku.  
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie  
widzę – przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr XXX/232/2017, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 12 radnych 

b) nadania statutu Szkole Podstawowej w Manowie, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został  
omówiony na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 18 sierpnia 2017 roku.  
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie  
widzę – przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr XXX/233/2017, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 12 radnych 

c) stwierdzenia przekształcenia dotychczasowej sześcioletniej Szkoły 
Podstawowej w Boninie w ośmioletnią Szkołę Podstawową w Boninie, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został  
omówiony na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 18 sierpnia 2017 roku.  
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie  
widzę – przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr XXX/234/2017, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 12 radnych 

d) udzielenia zgody na nabycie w drodze komunalizacji na rzecz Gminy 
Manowo nieruchomości stanowiącej własność Skarbu Państwa 
położonych w obrębie ewidencyjnym Bonin, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został  
omówiony na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 18 sierpnia 2017 roku.  
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie  
widzę – przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr XXX/235/2017, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 13 radnych 

e) sprzedaży lokalu mieszkalnego położonego w budynku nr 15 w 
miejscowości Bonin, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został  
omówiony na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 18 sierpnia 2017 roku.  
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie  
widzę – przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr XXX/236/2017, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 13 radnych 

f) wyrażenia zgody na zawarcie umowy dzierżawy, 
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Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został  
omówiony na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 18 sierpnia 2017 roku.  
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie  
widzę – przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr XXX/237/2017, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 13 radnych 

g) wyrażenia zgody na nabycie prawa własności nieruchomości, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został  
omówiony na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 18 sierpnia 2017 roku.  
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie  
widzę – przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr XXX/238/2017, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 13 radnych 

h) wyrażenia zgody na nabycie prawa własności nieruchomości. 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został  
omówiony na wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 18 sierpnia 2017 roku.  
Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub wnioski? Nie  
widzę – przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr XXX/239/2017, podjęta została jednogłośnie.  
Podczas głosowania obecnych było 13 radnych 

 

Ad.II.3. Wolne wnioski i informacje 
 

Jan Prus – Przewodniczący Rady: 
� We wrześniu chciałbym zorganizować wyjazdowe posiedzenie Komisji z 

udziałem Nadleśnictw Manowo, Bobolice i Tychowo.  
 
Roman Kłosowski – Wójt Gminy: zapraszamy na dożynki powiatowe, na których 
gmina Manowo jest gospodarzem.  
 
Radny Tomasz Padykuła: 

� Dziękuję za usprawnienie 2 lamp na boisku w Wyszeborzu. 
� Do radnej powiatowej – proszę przypomnieć PZD, aby kontynuowali prace przy 

drodze do Lubiatowa. 
 
Ad.II.4. Odpowiedzi na interpelacje 
 

Roman Kłosowski – Wójt Gminy: interpelacje z jednej sesji – to koszt kilku milionów. 
Sala gimnastyczna – 3.000.000 zł. Przepust na zalewie rzeki Radew w Rosnowie – on 
od zawsze nie był w najlepszym stanie i rzeczywiście to jest własność gminy. Nie 
możemy szukać winnych, bo droga jest nasza i kolejka jest nasza.  
 
Następnie Roman Kłosowski – Wójt Gminy udzielił odpowiedzi na interpelacje 
zgłoszone przez: 
- J. Hawraniaka:  

� Droga powiatowa w Boninie – tam będą jeszcze tylko zatoki zrobione (koło 
szkoły w Boninie). Rewitalizacja tej drogi polegała na załataniu dziur, 
wylaniu 2 cm emulsji, grys i zawałowaniu. Przez pogodę mają duże 
opóźnienia. Dyrekcja twierdzi, że zatoki będą zrobione. 

- M. Twardowskiego:  
� Przekraczanie prędkości w Kretominie – wystąpimy z wnioskiem o 

ograniczenie prędkości do 30km/h, ale znak niczego nie zmieni.   
- M. Bamburaka:  



15 

 

� Bus do Cewlina – proszę o dostarczenie na poniedziałek informacji z ilością 
osób, które będą dojeżdżały.  

� Kałuża koło sklepu – trzeba coś z tym zrobić. Jedyne wyjście to 
odprowadzenie poprzez łąki (200 m) do rowu melioracyjnego. Studnia 
chłonna tam nie zda egzaminu. 

� Przejazd koło p. Rusina – ja tam jestem 2 razy dziennie. 
� Ogrodzenie boiska – musimy to wykonać w tym roku, bo p. Sołtys nie 

rozliczy dotacji.  
� Droga w Kostrzewie – ja nie obiecywałem podjazdu do posesji. 

- J. Czerwiak:  
� Lustro – wystąpimy do GDDKiA w tej sprawie. 
� Zakręt koło p. Jagły – też wystąpimy. W miarę sensownie opiszemy, ale nie 

wiem, co tam będzie można zrobić. GDDKiA nie wyrazi zgodny na 
spowalniacze.  

� Lampy, chodnik do Wspólnoty - w tej chwili nie odpowiem.  
- S. Krępeć:  

� Droga od skrzyżowania do p. O. Czech - to problem nieczynnego rowu. Już 
drugi rok do tego podchodzimy.  

- A. Sokalskiego:  
� Studzienki – wystąpimy w tej sprawie do ZDP.  
� Wiaty przystankowe – zrealizujemy to w przyszłym roku.  

- Z. Kozłowskiej:  
� Sala gimnastyczna – w ciągu najbliższych 3 lat tego nie zrobimy. Czas 

realizacji tyle trwa. Jest to problem dla Bonina. Nie jestem do końca 
przekonany do zadaszania Orlika. Będziemy wspólnie się nad tym 
zastanawiać. 

- M. Pawlaka:  
� Przepust – tam są kręgi betonowe. Od wielu lat ten problem istnieje.  

- M. Ziubrowska:  
� Ulica Grzybowa w Kretominie (spowalniacze) – spotkamy się w tygodniu i 

ustalimy, w którym miejscu mają być progi.  
- W. Węgrzyńskiej:  

� Gałęzie przy chodniku w Manowie – przyjrzymy się. Właściciel będzie 
musiał ściąć albo my to zrobimy.   

 
 
Ad.II.5. Zakończenie 
Z uwagi na wyczerpany porządek obrad Przewodniczący Rady Gminy zamknął 
Obrady XXX Sesji Rady Gminy Manowo. 
 
 
Protokołowała: 
Anna Drabik 

        


